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Yes, we 
can! :-)

Eat tasty, 
eat healthy,         
 eat life!

GO RUNNING
PLEASE
SMILE!

Sleep
well

Take your 
time

MeNjar sa, 
un estil de vida 

La cròNica 
fotogràfica deLs Nous 
hoNoris causa

w Welcome! 
Menjar sa és quelcom de vital 
importància, no només per la línia 
sinó per la salut. el dr. fuster, 
entre d’altres, ens en parla



Miembros del equipo de gobierno con los padrinos y doctores, antes de iniciar el acto

firmando en el libro de honor

el aula Magna, con capacidad para 430 
personas, se llenó completamente 

el claustro académico en pie, tras des-
filar, entona el Veni Creator   

el rector entrega el título de doctor a 
joaquín Navarro-Valls. 

salvador aragonés, primer decano de 
la facultad de ciencias de la comuni-
cación, hace la  laudatio a Navarro-Valls 

imposición del birrete de doctor a 
Valentín fuster

La laudatio a fuster la hace el decano de 
la facultad de Medicina y ciencias de la 
salud, albert Balaguer 

Navarro-Valls y fuster, sonrientes, tras el acto de investidura 

anillo con el emblema de la uic Padrinos y doctores, con el rector, tras finalizar el acto

jordi Pujol también tuvo ocasión de 
felicitar a los nuevos doctores  

convite posterior en el jardín de la uic

6.V.2010
iNVestidura  
de NueVos doctores 
hoNoris causa

La crÓNica

foto a 
foto

fuster se fotografió con alumnos de Me-
dicina de la uic, y les prometió una clase

destacados profesionales de sus respec-
tivos ámbitos los felicitaron en vídeo
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Què menjo,  
avui?

Welcome!w

Menjar sa és quelcom de vital 
importància. el consumisme ens porta a 
estar cada vegada més pendent de l’últim 
crit o del més ràpid. No obstant, el pas 
del temps ens parla d’una necessitat en 
educar el costums alimentaris.

L’estiu és l’estació de l’alegria, sempre 
plena de promeses. arriben les vacances 
i també els plans per canviar d’aires, per 
conèixer indrets inexplorats i viure expe-

riències noves. 
Però també són 
temps de fer 
balanç, encara 
que no ens 
ho plantegem 
d’una manera 
estricta, i mirar 
de dedicar una 
part del nostre 
temps a una 
causa solidà-
ria, tant si és 
per al nostre 
barri com per a 
projectes que es 
posen en marxa 

a milers de quilòmetres. aquesta actitud 
despresa i generosa va en augment, 
particularment entre els joves, i té una 
importància extraordinària, atès que 
la solidaritat exigeix una certa quali-
tat especial, uns nivells de confiança 
mútua i lleialtat a l’interès col·lectiu. de 
vegades, tot això pressuposa un sacrifici 

del simple interès propi en benefici dels 
objectius definits.

una persona amb qualitat humana ha 
de ser, necessàriament, molt social, amb 
capacitat per construir, tenir i mantenir 
unes relacions especialment positives. 
res a veure amb un sistema de valors 
postmaterialista, basat exclusivament 
en la satisfacció de necessitats afectives, 
intel·lectuals i d’autorealització personal. 
de fet, la gran majoria de joves que han 
viscut experiències solidàries ha pogut 
comprovar, segons les seves pròpies 
declaracions, que en algun moment cal 
deixar la diversió i l’empatx d’indivi-
dualisme per afrontar problemes reals. 
d’aquesta manera es recuperen els va-
lors col·lectius i es prefigura un horitzó 
en què la individualitat, la convivència i 
el pluralisme, la diversitat, la participa-
ció social i el respecte a l’altre i a la seva 
condició poden formar un tot harmònic. 

Bones vacances per a tothom, i fins al 
setembre, en què podrem compartir un 
seguit de vivències que per a molts seran 
úniques.

aQuesta 
actitud 
desPresa i 
geNerosa 
Va eN 
augMeNt, 
eN esPeciaL 
eNtre eLs 
joVes

Experiències solidàries

A fons (4-5)
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STAFF
& STUFF

Campus (8-11)
creixem
La uic creix amb l’adquisició d’un nou edifici a Bar-
celona, on anirà la facultat d’educació (p. 8)

Working together
una jornada que proposa estratègies per a la cerca de 

feina a través de les xarxes socials (p.8)

Més setmana, més cultura
un any més, la uic s’ha engalanat per la festa de sant 
jordi: jocs, teatre, gastronomia, cinema... (p.9)

el món a les teves 
mans
La nostra informació és a les xarxes. 
de vegades, molt personal. Potser és 
moment de reflexionar-hi. (p. 7)

Veus (6-7)
Nelson Mandela, a 
living legend
futbol i la història del polític 

que va canviar la història d’un 

país (p. 16)

Món (16-17)

Recerca (12-13)
cultura i la seva 
gestió
La cultura es fa un lloc molt 

present al món d’avui (p. 12)
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Alumni(11-12)en famíliaalumni celebra la pri-
mera jornada familiar, 

a Pals. (p. 12)
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Valentí Fuster ho té molt clar a 
l’hora de parlar de la relació entre 
el cor i els costums alimentaris. “La 
salut cardiovascular de les futures 
generacions –deia el cardiòleg a l’acte 
d’invesitudura de doctors honoris 
causa– depèn dels comportaments de 
salut que s’adopten avui”. Podríem dir 
que el consumisme ens consumeix... 
aquest pot ser un problema cada ve-
gada més freqüent en el nostre entorn. 
La societat actual ens porta a comprar 

compulsivament aliments, només per 
la senzilla raó que són els “que més es 
porten”, i sovint, aquests productes 
aporten moltes calories, però no tenen 
els nutrients fonamentals per al cos.

i és que, a mesura que passa el temps, 
ens anem acostumant més a aliments 
que no són gens favorables per a 
la nostra salut. així, per exemple, 
malalties com l’obesitat o el sobrepès 
són les conseqüències que pot com-
portar una alimentació no adequada. 
en aquest sentit, afirmava el doctor 
fuster, “l’obesitat infantil es considera 
un dels factors de risc més impor-

tants per a la salut cardiovascular i la 
qualitat de vida de l’adult”. 

L’últim estudi descriptiu del Ministeri 
de sanitat i Política social publicat a 
espanya diu que, el juny de 2009, el 
25% dels infants de deu anys eren obe-
sos. tampoc les estimacions en l’àmbit 
europeu no són gaire esperançadores, 
seguia recordant Valentí fuster: es 
calcula que aproximadament entre un 
25% i un 28% de la població en edat 
escolar presenta sobrepès, la qual cosa 
significa que hi ha més de 21 milions 
de nens amb obesitat. de manera 
general, es preveu que el 2015 hi hagi 

almenys 400 milions d’adults obesos a 
tot el món, segons ha calculat l’orga-
nització Mundial de la salut (oMs).
es coneix la malaltia, però sembla que 
la gent no s’adoni dels riscos que pot 
provocar a llarg termini per a la salut: 
malalties del cor, diabetis, hipertensió, 
càncer, osteoartritis, apnea del son o 
malaltia de reflux gastrointestinal...; 
són només algunes de les conseqüènci-
es de l’obesitat que ha exposat recent-
ment l’institut català de la salut. 

Educar des de l’inici

els hàbits de comportament poc 
saludables comencen a adquirir-se en 
edats primerenques i les conseqüèn-
cies són gegants. Per això, és essencial 
inculcar als nens, des de petits, una 
educació alimentària basada en hàbits 
de vida saludables perquè es conver-
teixin en adults sans: “Promocionar 
la salut com a prioritat educativa a 
la infància –seguia Valentí fuster en 
la seva lliçó– és clau per promoure 
una conducta responsable en l’adult 
respecte a la prevenció de la malaltia 
cardiovascular”. 

No en va, fuster, director de la unitat 
de cardiologia del prestigiós Mount si-
nai de Nova York i president del centre 
Nacional d’investigacions cardiovas-
culars de Madrid, ha creat la fundació 
she (science, health and education), 
amb la finalitat de millorar la salut 
escolar: “els infants interioritzen amb 

A fons

Menjar 
sa,

Laura Díaz
2n Comunicació Audiovisual

“No m’agrada!” Quantes vegades hem sentit aquesta frase a l’hora 
de dinar? segurament moltes. el més probable és que hi hagi un plat 
de verdures o peix sobre la taula i que preferim una altra cosa més 
apetitosa. ara bé, fins a quin punt som conscients que el nostre cos 
necessita una bona alimentació per estar saludables? si en som, què hem 
de fer? el 6 de maig passat, Valentí fuster, el cardiòleg català de més 
prestigi internacional, va ser investit doctor honoris causa per la nostra 
universitat i en la lliçó magistral, titulada “conducte, cor i ment”, va 
aportar uns quants consells per aconseguir-ho.

Vida
un estil de

La obesitat és un 
factor molt 
alt de risc 
cardiovascular

El juny de 2009, el 25% dels infants de deu anys eren obesos a Espanya.
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més facilitat les rutines”, afirma. 
La fundació she utilitza els ninots de 
la famosa sèrie televisiva Barrio Sésa-
mo per ensenyar i educar els més petits 
a menjar sa. així, el conegut Triqui 
(“el monstre de les galetes”) ha passat 
d’engolir hidrats de carboni a omplir-se 
la boca de fruita i verdures. el mateix 
han fet la granota Gustavo, Epi i Blas... 
a més, she també promou la higiene 
i la pràctica de l’exercici físic, impres-
cindibles per evitar malalties cròniques 
freqüents, millorar l’estat d’ànim i ajudar 
a combatre l’estrès i l’ansietat.

estem molt malament? No necessària-
ment. Potser fundacions com aquesta es-
tan començant a tenir força en la nostra 
societat. així, segons es podia llegir el 3 
de maig passat a La Vanguardia, les bo-
tigues de Barcelona i de catalunya dedi-
cades a la venda de fruites i de verdures 
s’han multiplicat abundantment. Només 
a la ciutat comtal, la venda de fruita ha 
passat de gairebé 400.000 tones el 1999 
a 600.000 l’any 2009. aquestes dades 
poden ser la referència que, a poc a poc, 
el panorama de consum està canviant i 
que la gent aposta pel menjar sa.

A punt per l’estiu

Vol dir tot això que hem de fer-nos una 
dieta a la mida i menjar només allò que 
ens sembla que té menys greix? No, ni 
de bon tros. “fins i tot un frankfurt pot 
formar part d’una dieta ideal”, diu el 
doctor fuster. totes les dietes cal estu-

diar-les i preparar-les amb sentit comú. 
sovint, l’arribada de l’estiu porta implí-
cita l’anomenada “operació biquini”. És 
a dir, l’obsessió per lluir un cos deu sigui 
com sigui i, com a conseqüència, la cerca 
de les famoses “dietes miraculoses”, que 
en realitat són insuficients en hidrats de 
carboni, vitamines o minerals i incom-
patibles amb la vida social de la persona 
que les segueix i amb el plaer de menjar. 
aquest tipus d’obsessions, diu la profes-
sora Mercedes Marín, coordinadora 
del postgrau en Nutrició del futur de 
la uic, es pot convertir “en un calvari, 
habitualment acompanyat de problemes 
de cansament, esgotament o fins i tot 
d’anèmies i altres problemes seriosos de 
salut”.

Per això, no és recomanable intentar 
buscar resultats immediats. “Les dietes 
miraculoses –segueix Marín– ens poden 
fer perdre pes en un moment molt 
concret, però no ens ajuden a mantenir 
un pes correcte i constant. solen produir 
l’efecte rebot, és a dir, ens fan guanyar 
més pes del que teníem abans”. La 
constància d’una dieta sana i la pràctica 
d’esport és la solució per perdre pes. 

seguint els passos del doctor fuster, 
cal promocionar, també, una “con-
ducta responsable en l’adult, clau per 
promoure la salut i la lucidesa cogni-
tiva en les etapes més avançades de 
la vida”. a més, a part de les possibles 
alteracions metabòliques, fer aquest 
tipus de dietes pot comportar trastorns 

del comportament alimentari com 
l’anorèxia o la bulímia. 

Un valor social

Vivim en una societat en què tot va molt 
ràpid. el temps per a nosaltres és or i 
moltes vegades intentem menjar amb 
el mínim de temps possible. Per aquest 
motiu, mengem qualsevol cosa fàcil de 
fer o barata. aquesta pot ser una excusa, 
però és qüestió de saber triar i seleccio-
nar l’aliment adequat. 

Perquè som el que mengem, però també 
com, quan, on i per què. aquests haurien 
de ser motius suficients per seguir, dià-
riament, uns hàbits de vida saludables. 
La salut és un valor social i personal que 
assegura la qualitat de vida i el benestar 
de les persones. No obstant això, sembla 
que, per a molts, estigui infravalorada. 
tenir més o menys salut en aquest sentit, 
ho decideix cadascú. 

i si no, tan sols una dada: és curiós 
contrastar les persones que moren 
per excés i les que moren per falta de 
menjar. acadèmics de la universitat de 
reading, del regne unit, han destacat 
que el nombre d’obesos al món ha supe-
rat, per primera vegada a la història, els 
que pateixen fam o malnutrició. un fet 
que cal tenir en compte, oi? Val la pena 
valorar els hàbits alimentaris. canviar 
el xip i començar a apostar per un nou 
estil de vida no ha de ser tan complicat. 
Menjar sa val la pena.

L’APUNT 
DE L’EXPERT

Existeix una dieta perfecta?
És important que la pèrdua de pes 
sempre es faci sota la supervisió d’un 
especialista. És aquest qui mirarà que hi 
hagi un ritme adequat i prendrà mesures 
quan calgui. 

què recomana a algú que vulgui 
aprimar-se?
Després de triar un especialista en 
nutrició, caldrà seguir les instruccions i 
plantejar qualsevol dubte que es pugui 
presentar durant l’aplicació de la dieta.

És bo beure molta aigua sense tenir 
set?
Una persona sana ha de consumir prop 
de dos litres d’aigua al dia, de manera 
que hagi d’anar al lavabo una vegada 
cada dues hores. Si el consum d’aigua 
és excessiu –més de quatre litres el 
dia–, estem davant d’una malaltia que 
es coneix amb el nom de potomania. En 
aquest cas, es dilueixen els electròlits 
orgànics i s’indueix la fallada renal.

quin creu que és l’error més freqüent 
a l’hora d’intentar perdre pes?
Deixar de menjar, ja que desequilibrem 
el nostre organisme i augmentem la 
sensació de fam i cansament; i intentar 
perdre pes pel nostre compte sense cap 
control, perquè ens indueix a cometre 
errors que a la llarga afectaran la nostra 
salut.

quina pot ser la preocupació més 
important en el món de la nutrició? 
Aconseguir una alimentació saludable 
per a tothom. Això només serà possible 
amb l’aparició d’una formació adequada, 
de la qual encara avui som molt lluny. 

Mercedes Marín
Directora del Postgrau en Nutrició del 
Futur de la UIC.

Es preveu que el 
2015 hi hagi 400 
milions d´adults 
obesos

Fuster: “La salut 
cardiovascular 
de les futures 
generacions depèn dels comportaments de salut que s’adopten avui”

Només a Barcelona, la 
venda de fruita ha passat 
de gairebé 400.000 
tones el 1999 a 
600.000 l’any 
2009.

Marín: “Les dietes 
miraculoses ens poden 
fer perdre pes en un 
moment molt concret, 
però no ens ajuden a 
mantenir un pes cor-
recte i constant

“Fins i tot un 
frankfurt pot 
formar part d’una 
dieta ideal”, diu el 
doctor Fuster... 

És fonamental tenir una educació sobre aquest tema des de molt petits
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Veus

terra daBit Merces  
uNdaQue diVitias 
(La tierra da frutos Y eL Mar, La fortuNa)

este es el lema de la corporación que 
tengo el honor de presidir, una frase 
acuñada por los comerciantes catala-
nes, conscientes de que debían surcar 
los mares para hacer crecer sus nego-
cios más allá de sus fronteras. desde 
entonces, la cámara de comercio de 
Barcelona ha establecido puentes de 
negocio con las áreas más dinámicas 
del planeta, de entre las que, quizás, el 
máximo exponente actual sea china.

el crecimiento reciente de este país 
es impresionante. ha aumentado su 
influencia y ha sido el factor deter-
minante en el cambio de eje global, 

inclinando la 
balanza hacia 
asia. Pero su 
productividad 
y capacidad 
de exporta-
ción aumen-
tan su necesi-
dad y avidez 
de creatividad 
y así chocan 
los conceptos 
oriental y oc-
cidental sobre 
propiedad 
de las ideas.  
tomando este 

principio como oportunidad, caben 
puentes de cooperación en la creati-
vidad, la industria del conocimiento 
y la formación, tanto más cuando 
Barcelona es reconocida como un 
motor del diseño mundial. 

así, la cámara de comercio de Barce-
lona ha sido activa en la creación de 
programas de intercambio como, por 
ejemplo, la formación en la cámara de 
shangai con el que nuestros empre-
sarios disponen del mismo nivel de 
contactos y atención en destino del 
cual disfrutan los empresarios locales. 
Por su parte, Barcelona no es ajena a la 
existencia de la diáspora china y no son 
coincidencias ni la ubicación de casa 
asia en nuestra ciudad, ni que nuestras 
universidades sean pioneras en ofrecer 
postgrados de negocios en chino.
el rasgo característico de nuestra 
economía, y también una de nuestras 
mejores bazas para mantener relacio-
nes con china, es nuestra capacidad 
productiva industrial y nuestra creati-
vidad. Por ello, la cámara ha lanzado el 
Plan china que establece puentes para 
que fluyan las iniciativas de inversión, 
comercio e implantación empresarial. 
hay que apostar por las nuevas gene-
raciones, con vocación internacional 
y amplitud de miras, capaces de con-
vertirse en profesionales globales. ello 
será posible sólo desde la convicción 
universitaria de la internacionalización 
de los programas de estudio y con la 
creación de programas de intercambio 
y prácticas profesionales más allá de 
las fronteras europeas.

desde la cámara, damos apoyo a estas 
iniciativas. Lo demuestra que, en los 
próximos años, allí donde destinare-
mos más recursos es en la internacio-
nalización. el relanzamiento de la ruta 
de la seda, logística y comercial, el Plug 
and play china o las infraestructuras 
necesarias para que Barcelona sea la 
puerta de entrada del sur de europa 
seguirán en nuestro punto de mira.

eLogi de La 
docèNcia

L’art de la docència és una activitat 
lliure, creativa i comunicativa, reiteració 
ritual d’un gest de vital importància 
que la humanitat ha hagut de practi-
car des de l’origen: la transmissió viva 
del coneixement i de les adquisicions 
culturals fonamentals. Per herència bi-
ològica el nostre estómac sap com ha de 
digerir els aliments ingerits, però només 
l’herència cultural ensenya a les nostres 
mans l’alquímia dels ingredients i els 
secrets de la cocció que transmuten en 
aliments les substàncies més salvatges. 

com fer el nus de la corbata, quines 
són les dimensions de la nostra galàxia, 
què vol dir ephatá en l’arameu de fa 

vint segles, 
quines mesures 
prendre per 
evitar més 
vessaments 
de petroli en 
l’oceà… Les 
respostes 
a aquests i 
altres molts 
interrogants 
se’ns han 
d’ensenyar 
i les hem 
d’aprendre 
de la mateixa 

manera que els nostres més remots 
ancestres van aprendre a modelar 
gerros d’argila, a enterrar els morts o 
invocar els déus: amb gestos simbòlics i 
paraules portadores de significat.  Més 
enllà de la lletra morta, l’instrument 
fonamental de l’art docent és la paraula 

viva. ara bé, el docent no és un parlant 
solitari, un actor d’exquisits monòlegs; 
el seu art no és el soliloqui, sinó la 
paraula interpel·ladora que sorgeix 
alhora dels propis pulmons i del rostre 
de l’altre. com repetia sempre Carmen 
Martín Gaite: la veritable eloqüència 
es troba en qui escolta. 

Parlar amb la intenció d’ensenyar, 
escoltar amb la voluntat d’aprendre són 
actes plenament humans i plenament 
lliures. com diu Daniel Pennac, hi ha 
verbs que no suporten l’imperatiu. Per 
més que cridi “aprèn!”, “escolta!” les 
portes de l’ànima només s’obren des de 
dintre. els passa com als verbs “somia” 
o “estima”, no es poden forçar externa-
ment. No hi ha altra manera d’atreure 
cap a la veritat i el coneixement que 
encarnant-les autènticament amb la 
pròpia vida.

L’art docent no està exempt de perills: 
com tota activitat de coneixement, pot 
emmirallar-se amb l’aparença seducto-
ra del no-res; com tota relació profunda 
entre persones pot corrompre’s amb 
formes de dominació i control; com 
tota empresa moral protagonitzada per 
individus de carn i ossos, pot quedar 
ofegada per la presumpció, la vanitat o 
l’arrogància.  

Lluitant a mort contra aquests fatídics 
enemics, la docència és -per tots aquells 
qui la viuen amb passió- una vocació, 
un art i una forma de vida que cal recu-
perar en tota la seva dignitat, assaborir 
en la seva bellesa i no deixar de celebrar 
diàriament. Perquè l’instant en què un 
professor tanca la porta d’un aula per 
parlar i per escoltar als seus alumnes és 
veritablement màgic. 

V

Xavier Escribano
Professor del Departament 
d’Humanitats

Miquel Valls
Presidente de la Cambra de Comerç 
de Barcelona. Miembro del Consejo 
Académico y Social de la UIC.

chiNa 
auMeNta su 
iNfLueNcia 
Y es eL 
factor 
PriNciPaL 
eN eL 
caMBio 
gLoBaL

La 
docèNcia 
És uNa 
VocaciÓ, 
uNa forMa 
de Vida 
Que caL 
recuPerar
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a finals de l’any 2009, al món hi ha-
via 920 milions de cotxes, 1.150 mili-
ons de telèfons fixos, 1.200 milions 
d’ordinadors portàtils i 1.600 mili-
ons de televisors. en canvi, hi havia 
4.600 milions de números de telèfon 
mòbil. en alguns països, l’anome-
nada “quarta pantalla” (després del 
cinema, la televisió i l’ordinador) és 
la primera. el mòbil és l’únic mitjà 
que pot arribar a la meitat de la 
població mundial, i en alguns països 
és un factor de desenvolupament: 
desplegar xarxes de telefonia mòbil 
és molt més barat que estendre xar-
xes fixes, i hi ha llocs on les antenes 
de mòbil amb generadors eòlics o 
solars generen més energia de la que 
consumeixen, de manera que els ve-
ïns la poden aprofitar, per exemple, 
per treure aigua d’un pou.

en el món occidental, la penetració 
dels mòbils és superior al 100%, i no 
només les persones hi “parlen”: només 
a l’estat espanyol hi ha gairebé dos 
milions de màquines que es comuni-
quen per mòbil, des dels datàfons dels 
comerços fins als ascensors, les alar-
mes, els vehicles de repartiment i les 
màquines de vending, que demanen 
més llaunes de refresc al magatzem 
abans que se’ls acabin.

els mòbils són el nostre ordinador 
de butxaca. el 18% dels telèfons que 
es venen ja són smartphones, amb 
possibilitat d’executar programes de 
tercers (al catàleg de l’iPhone n’hi 
ha més de 200.000) i amb connexió 
a internet. L’any passat, el volum 

de dades 
que circu-
lava per les 
xarxes de 
telefonia 
mòbil va 
superar el 
de veu.

el telèfon 
mòbil és el 
nostre comu-
nicador, la 
nostra càme-
ra de fotos i 
vídeo (hi ha 

més càmeres en ús dins de mòbils que 
el total de càmeres que s’han fabricat 
abans en tota la història), el nostre 
reproductor multimèdia (el principal 
proveïdor mundial de reproductors 
MP3 és Nokia) i el nostre moneder: al 

món hi ha 2.200 milions de comptes 
bancaris, i les entitats financeres apun-
ten el telèfon per arribar als consumi-
dors que encara no en disposen.

Però el telèfon mòbil també sap on 
som a cada moment, i hem de ser 
molt prudents si volem evitar que 
aquesta informació es faci pública. 
i la cosa empitjora, si hem de fer 
cas de Mark Zuckerberg; el creador 
de facebook, la xarxa social digital 
més gran del món, amb 500 milions 
d’usuaris, considera que la intimitat 
és un concepte que comença a estar 
passat de moda. igual que la pun-
tualitat i el compromís: abans dels 
mòbils quedàvem en un lloc deter-
minat a una hora concreta, però ara 
telefonar dient “ja vinc” ha esdevin-
gut l’excusa ideal per arribar tard. 
Potser ens ho hem de fer mirar.

Per fer-s’ho 
Mirar

iNsPiraciÓN Y 
sudor

eL MòBiL 
És L’úNic 
Mitjà 
Que Pot 
arriBar a 
La Meitat 
de La 
PoBLaciÓ 
MuNdiaL

Albert Cuesta
Professor del Departament de Ciències 
de la Comunicació

Thomas Edison dijo que un genio es 
alguien compuesto de un 1 por ciento 
de inspiración y un 99 por ciento 
de sudor. he recordado la cita con 
motivo de la concesión del grado de 
honoris causa a dos personalidades 
con una vitalidad intelectual y una 
voluntad de trabajo puestas al servicio 
a la comunidad como son  Valentín 
Fuster y Joaquín Navarro-Valls.
hace muchos años que conozco al 
segundo de los galardonados men-
cionados, uno de los profesionales no 
italianos más reconocidos de italia. 
durante su etapa de corresponsal del 
diario ABC, este médico y periodista 
fue presidente de la Stampa Estera, 
la asociación de periodistas extran-
jeros en roma, donde demostró su 
capacidad de relación con colegas 
de más de un centenar de países. 
después, asumió la delicada tarea de 
dirigir durante muchos años la sala 
stampa, en el corazón del Vaticano, 
donde era la figura más conocida 
después de la del propio Papa Juan 
Pablo II. Navarro-Valls trabajó 
incansablemente en la renovación 
de los servicios de prensa de la santa 
sede, desarrolló como nadie el arte 
del buen criterio y la flexibilidad 
como portavoz, y también el equili-
brio entre la vital importancia de la 
discreción y la necesidad de informar 
a sus colegas sin distinción. La larga y 
penosa enfermedad del Papa Woytila 
pusieron a prueba sus excepcionales 
condiciones de comunicador y guar-
dián de secretos que mantiene bajo 
siete llaves. Tanti auguri, dottore.

Roger Jiménez
Director de Newsuic. Profesor del 
Departamento de Ciencias de la 
Comunicación

A
pp

le
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INSTALACIONES

el campus Barcelona de la uic gana 
terreno. desde el mes de abril, la uic 
cuenta con dos nuevos edificios situados 
en la ronda de dalt, en la calle terré, 
a pocos metros de los actuales edificios 
de la calle immaculada.  cada uno 
de los edificios tiene seis niveles: tres 
plantas alzadas, un semisótano y dos 
plantas destinadas a aparcamiento 
propio, a disposición de la comunidad 
universitaria. Los bloques tienen, en su 

parte posterior, un jardín público. en 
total, 3.600 metros cuadrados útiles 
que servirán para ampliar el campus 
Barcelona.  estos edificios albergarán 
la facultad de educación, y en ellos se 
impartirán estudios de grado y postgrado. 
entre personal administrativo y docente, 
estas instalaciones acogerán a unas 1.300 
personas. de esta manera, los actuales 
edificios del campus Barcelona ganan en 
espacio y se reorganizarán despachos y 
aulas. Por el momento, tanto el arquitecto 
como los servicios técnicos de la 

universidad están 
trabajando para 
adaptar el espacio de 
los dos edificios a las 
nuevas necesidades, 
pero manteniendo 
en todo momento 
la fachada original. 
está previsto que las 
clases de educación 

comiencen en septiembre ya en los 
nuevos edificios.  

Equipamientos 

Los nuevos edificios contarán con 
equipamientos adaptados a las 
necesidades de los alumnos de la era 
Bolonia: salas polivalentes de trabajo, 
aularios, salas y despachos para 
profesorado, aulas de informática, sala 
de lectura, espacios de investigación y 
desarrollo de las distintas áreas de la 

titulación, sistema wi-fi…  como novedad, 
se prevé introducir la pizarra digital en 
alguna aula, así como crear una zona viva 
de exposiciones en los pasillos. 

Crecimiento 

La uic ha crecido a lo largo de sus 
trece años de existencia, en concreto 
un 5% en alumnado el último curso. 
Precisamente, la demanda para cursar 
educación se ha vivido especialmente: 
en la facultad de educación se 

imparten ya 
dos líneas, una 
de mañana y 
otra de tarde, 
tanto de 
infantil como 
de Primaria, 
y la presencia 
de alumnado 
en las aulas es 
potencial en 
los próximos 
años, teniendo 
en cuenta 
que la actual 

diplomatura de tres años se ha 
convertido, con el nuevo espacio 
europeo de educación superior, en 
un grado de cuatro años. 

Els Campus

CARES  
DE LA NOTÍCIA

eN totaL, 
3.600 
Metros 
cuadrados 
útiLes se 
suMaN aL 
actuaL 
caMPus 
BarceLoNa

Cristina Romero 
Projectes Internacionals de la revista ELLE

26 de març. 

Krzysztof Zanussi
Director de cinema polonès

6 a 12 d’abril. 

en el Postgrau de comunicació de Moda 
i tendències va explicar com ELLE: “s’ha 
convertit en una marca que engloba no 
només una revista, sinó altres productes 
com roba, cotxes, programes,  un spa,  etc.”

Albert Batlle
Secretari de Serveis Penitenciaris 

11 de juny. 

Va oferir una sessió en el marc del 
seminari “Qüestions actuals en crimi-
nologia” i va parlar de les competèn-
cies en matèria penitenciària a la 
generalitat de catalunya.

el reconegut director de cinema va 
impartir unes classes sobre gestió de 
la indústria cinematogràfica del 6 al 12 
d’abril dins el marc del Master’s degree in 
cultural Management. 

el redactor en cap de cultura de La 
Vanguardia va participar en una ses-
sió en els fòrums esarQ, en què va 
destacar la presència i el tractament 
que té l’arquitectura a la premsa. 

Llatzer Moix
Periodista

18 de maig.

Crece el Campus Barcelona

Redacción

Los nuevos bloques albergarán la facultad de educación, 
y en ellos se impartirán estudios de grado y postgrado
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del 19 al 23 d’abril, amb motiu de la 
diada de sant jordi, la uic va celebrar 
la tradicional setmana cultural. uns 
dies plens d’activitats en què tots, tant 
alumnes com professors i personal de la 
universitat, van poder participar. expo-
sicions, venda de llibres, teatre, sessions 
de cinema i esports van ser algunes 
de les moltes propostes que es podien 
trobar en el programa.

amb la universitat decorada pel servei 
d’estudiants, la setmana va arrancar 
amb força amb la intenció que tothom 
gaudís de les propostes i s’establissin 
vincles entre totes les persones que for-
men la comunitat universitària. 

Menjars d’arreu del món

La iii Mostra gastronòmica intercultu-
ral va obrir la setmana amb la degustació 
de plats típics dels estats units, catalu-
nya, frança i itàlia. el grup guanyador 
del campus Barcelona va ser Dolços 
del món, format per Marta Abad, de 
criminologia, i Núria Alfonso i Ana 
Giner, d’educació. a sant cugat, el grup 
guanyador, Cookies, va estar representat 
per un elevat nombre d’alumnes d’infer-
meria: Ana Oriol, Emilia Romero, 
M. Jesús Requena, Carmen Prat, 
Maria Miralles, Libertad Garrido, 
Laura Bautista i Adriana Sanz.

Per aproximar tothom a la literatura es 
va convocar el Xii certamen Literari, en 
què es van exposar tretze poesies i vuit 
relats curts. el premi a la millor poe-
sia va ser per Jordi Caballé, alumne 
d’odontologia, amb Poemas varios, i 
el millor relat curt va ser El quiosc, de 
Joan Molina, del servei d’informàtica 
de la uic. també es va organitzar una 
venda de llibres a un euro, promoguda 

pel servei de Biblioteca. els 
diners recol·lectats entre els 
dos campus es van destinar a 
universitaris solidaris, inicia-
tiva formada per alumnes de la 
uic amb l’objectiu de contribuir a 
millorar la societat amb projectes 
solidaris. 

Fem-ho visual

aquest últim curs, la uic ha 
tingut una àmplia participació i 
representació de diversos públics en el 
club de fotografia, així que en la setmana 
cultural no podia faltar una activitat 
destinada a tots els amants de la imatge. 
es va celebrar el ii concurs de foto-
grafia, en què s’exposaren un total de 

vint fotografies 
que compartien 
una mateixa 
temàtica: sant 
jordi. Les dues 
guardonades 
van ser Anna 
Arnaiz, amb la 
fotografia Diàleg 
entre llibre i 
ànima, i Carla 
Bonadona, 
amb Tota una 
tradició.

Trivial: competició en conei-
xements

tampoc va defraudar el iii cam-
pionat de trivial, activitat en què 
els participants asseguren haver rigut 
i haver-se divertit amb els companys i 
els contrincants. aquest any la victòria 
final va ser molt renyida entre un grup 
format per estudiants de Periodisme, 
Las Periodistas al Poder, contra un 
grup format per personal de la uic, Los 
Increibles, que finalment van ser els gua-
nyadors del campionat. La final va tenir 

una gran assistència de públic, que va 
animar i donar suport a cadascun dels 
equips. 

L’esport, un clàssic

un altre campionat que es va cele-
brar va ser el torneig rector futbol 
sala. en la classificació masculina 

els guanyadors van ser els Maccabi 
de Levantar i els finalistes, els 

Amoroso Roso. en l’apartat 
femení, les vencedores van 

ser Las Chicas UIC i les fi-
nalistes, Las Preparadas. els 

altres participants van passar 
una bona estona i, encara que 

al dia següent estaven cruixits, 
segur que l’any que ve ho tor-

naran a intentar per endur-se el 
primer lloc.

El dia 23, ben carregat

La setmana cultural va 
culminar la diada de sant 
jordi amb un esmorzar a 
càrrec d’algunes alumnes 
de comunicació audiovi-
sual, amb la santa Missa 
de la diada de sant 
jordi, amb un dinar 
organitzat al passeig 
de la fontana i, final-
ment, amb l’esperada 

estrena de l’obra de teatre Circ 
City, dirigida per Carles Bigor-

ra i representada pel 
grup de teatre 4x4, de la 

uic, que està format per 
Carla Bonadona, Josep 

Serrano, Jordi Tobajas, 
Magí Aloguin, Maria 

Catalán, Laura Díaz, 
Ariadna Garcia, Cristi-

na Isern, Anna Buendía, 
Marta Vallespí i Montse 

Nogueras.

Concert i premis per tothom

el lliurament de premis va tenir 
lloc el 27 de maig, dia en què se cele-
brava també el tradicional concert de 
primavera, amb l’actuació de l’alumne 
d’arquitectura Pedro Andreo. 

ACTIVITATS TRANSVERSALS

Cultura per 
un tub
Marta Cardona
2n Comunicació Audiovisual

reLats, 
Poesia, 
fotos, 
teatre, 
ciNeMa... 
N’hi Va 
haVer Per 
a tots eLs 
gustos 
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DIGUES
LA TEVA

a tot arreu hi ha de tot. Per tant, hi 
ha gent educada i d’altra que no, ja 
sigui per la seva educació escolar, 
familiar o personal. No tot ho podem 
derivar al mateix àmbit.

Eduard Troiano
2n de Dret

Irene Terrón
2n de Comunicació Audiovisual

crec que l’educació en tots els àmbits 
ha decaigut i que, per això, hi ha 
una pèrdua de valors. els hem de 
recuperar perquè si no ens cuidem 
nosaltres, qui ho farà?

en general, s’ha perdut l’educació. 
sobretot en el transport públic o 
en les salutacions en llocs com una 
sala d’espera perquè la gent va a 
la seva, ens hem tornat bastant 
individualistes.

Maria del Mar Rodríguez
1r d’Educació Infantil

ESPORTS

un any més, la uic ha apostat per 
promoure l’esport a tota la comunitat 
universitària. des del servei d’esports, 
la universitat impulsa i fomenta l’acti-
vitat esportiva amb l’objectiu de passar 
una bona estona en el temps de lleure.

aquest curs 2009-2010 s’han dut a 
terme els campionats de catalunya 
universitaris, organitzats per l’esport 
català universitari, externs i individu-
als, de judo (del qual, Lluís Barbé, 
alumne del Postgrau M. Mèzieres va ser 
el 3r classificat), karate (amb la María 
Castro, d’odontologia, en 3r lloc), ta-
ekwondo (la tercera clasificada del qual 
va ser Berta Paulo, també d’odontolo-
gia) i, a tot l’estat espanyol, d’atletisme. 
en l’àmbit extern i col·lectiu, els esports 
que s’han organitzat han estat el bàsquet 

femení, futbol 11 i futbol sala masculí. a 
més, cal destacar la nova incorporació 
de la categoria de rugbi, que fins ara no 

havia competit.
a banda d’això, la 
uic ofereix com-
peticions internes 
col·lectives com 
el clàssic torneig 
rector de futbol 
sala, guanyat per 
l’equip de fisio-
teràpia Maccabi 
de Levantar i la 
champions uic, 
els guanyadors 
dels quals van ser 
alumnes d’odon-

tologia, amb el nom Cànovas United. 
igualment, en la modalitat col·lectiva, 
els nostres alumnes han pogut partici-
par en el torneig rector de pàdel i de 
vòlei, els guanyadors dels quals van ser, 
respectivament, els equips formats per 

Guillem Farguell i Javier Feliu, 
d’ade, i Enric Antón i Fernando 
Turro, d’arquitectura. 

enguany, l’augment de la participa-
ció conjunta ha quedat reflectit en la 
quantitat d’alumnes que s’han apuntat 
a aquestes competicions. Pel que fa als 
campionats externs, hi ha hagut més 
d’un centenar de participants i, pel que 
fa als de casa, prop de 400.

encara que parlem de competicions, 
no hem d’oblidar que fer esport, a 
qualsevol lloc, és una manera saludable 
d’entreteniment i una oportunitat de 
mostrar les habilitats físiques. 

Veure la universitat com un lloc on, 
a més d’estudiar, hom pot passar-ho 
d’allò més bé fent altres activitats 
com, per exemple l’esport, és un punt 
més afegit al concepte de comunitat 
universitària. 

TEATRE
El grup de teatre 4x4: 
Barcelona - Perpinyà - 
Barcelona

el grup de te-
atre de la uic 
ha finalitzat 
les representa-
cions de Circ 
City fins ara 
previstes amb 
gran èxit. des-

prés de l’estrena al campus Barcelona, 
la companyia 4x4 (així és com s’anome-
na aquest grup de teatre) va emprendre 
un viatge cap a Perpinyà amb l’objectiu 
d’arrasar davant els perpinyanesos i 
de les universitats catalanes, també 
participants en la XV Mostra de teatre 
universitari Xarxa Vives d’universitats. 
a la tornada, la companyia va repetir 
la representació de l’obra Circ City a 
l’aula Magna on, un cop més, va rebre 
bones crítiques. 

Els resultats arriben

Los estudiantes de la esarQ, Jordi 
Flores y Vanessa Jordá recibieron 
el primer premio del 20º concurso 
ibérico de soluciones constructivas de 
Pladur convocada por la empresa Yesos 
ibéricos, s.a. el premio era de 6.000 
euros.  a través de esta convocatoria, 
Yesos ibéricos, s.a. fomenta los vínculos 
entre universidad y empresa, y reconoce 
el valor de los proyectos participantes. 
un reto a la capacidad creativa y de tra-
bajo para los estudiantes de las escuelas 
técnicas y facultades de arquitectura 
de españa y Portugal. una experiencia 
profesional única para conocer y proyec-
tar con los sistemas Pladur. La propu-
esta para esta convocatoria consistió en 
la rehabilitación e intervención en su 
interior de un antiguo edificio situado en 
el casco histórico de oporto.

Premiados por la 
mejor solución 
constructiva

CONCURSOS

Laura Díaz
2n de Comunicació Audiovisual

HOMENATGE

Infermeria rendeix 
homenatge a 
Florence Nightingale

en honor al 
centenari de 
la mort de 
Florence 
Nightinga-
le, infermera 
del segle XiX 

que va posar la base per a la profes-
sionalització de l’actual infermeria, 
nombrosos alumnes i professors de 
la titulació d’infermeria van partici-
par el 22 d’abril passat en la lectura 
d’una de les obres més importants 
de la infermera: Notes sobre infer-
meria. L’acte es va completar amb 
activitats festives, una gimcana, una 
exposició de fotografies i unes frases 
cèlebres de l’autora. L’esdeveniment 
va estar conjuntament organitzat 
amb la fundació index.

creus que s’han perdut 
les normes bàsiques 
d’educació?

CAMPIONATS INTERNS

Torneig Rector de Futbol Sala                                
Guanyadors: Maccabi de Levantar (Fisioteràpia)
Guanyadores: Chicas UIC (Magisteri)

Cham-
pions 
UIC
Guan-
yadors: 
Càno-
vas 
United
Guanya-
dores: 
Chicas 
UIC 
(Magisteri)

Torneig Rector de Pàdel                            
Guanyadors: Guillem Farguell/Javier Feliu (ADE)
Guanyadores: Núria Rovira/Miriam Duran (Personal UIC)
Personal de la UIC
Finalistes: Patricia Pujol /Imma Puga
(PAS)

CAMPIONATS EXTERNS

eQuiP de 
rugBi eN 
torNeig 
i uN aLt 
NiVeLL 
des deLs 
difereNts 
ceNtres 
de La uic
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PerdÓN

 “Yo estoy en la iglesia, porque a pesar de 
todo creo que no es en el fondo nuestra 
sino «suya»”. así se expresaba el en-
tonces cardenal ratzinger. ciertamente 
también ha de ser algo «nuestra», porque 
el dios en el que creemos los cristianos 
quiere salvar a los hombres contando con 
su colaboración; pero lo más importante 
en la iglesia no es lo que nosotros hace-
mos, sino lo que hace dios sirviéndose de 
nosotros. Y si dios no hace más, segura-

mente es porque 
los cristianos no le 
dejamos. Por eso 
decía Benedicto 
XVi: “se puede 
criticar mucho 
a la iglesia. Lo 
sabemos, y el 
señor mismo nos 
lo dijo: es una red 
con peces buenos 
y malos, un campo 
con trigo y cizaña. 
el Papa Juan 
Pablo II, que nos 
mostró el verda-
dero rostro de la 

iglesia en los numerosos beatos y santos 
que proclamó, también pidió perdón 
por el mal causado en el transcurso de 
la historia por las palabras o los actos 
de hombres de la iglesia”. Me gusta 
pensar que juan Pablo ii también pidió 
perdón en nombre de todos nosotros, los 
cristianos corrientes, no porque seamos 
especialmente malos, sino porque no 
somos todo lo buenos que el mundo 
necesitaría. un gran poder conlleva una 
gran responsabilidad, decía Batman. Por 
eso, los cristianos hemos de pedir perdón 
a los hombres, y replantearnos nuestra 
vida, sabiendo que, como decía el Papa, 
“no obstante todos nuestros defectos, 
podemos esperar estar aún entre los que 
siguen a jesús, que ha llamado precisa-
mente a los pecadores”. 

uN graN 
Poder 
coNLLeVa 
uN graN 
Peso, 
decía 
BatMaN

Mn. Miquel Àngel Castelló
Capellán del Campus Barcelonaens trobem davant d’una generació 

de joves anomenats nadius digitals, ja 
que des de molt petits han conviscut 
amb les noves tecnologies i n’han fet 
una manera de viure. L’evolució de 
les xarxes socials ha estat per a ells 
un punt i seguit del que feien fins ara, 
però aquests sistemes de comunicació 
evolucionen massa ràpid, fins i tot per a 
aquesta generació de joves.

espanya és el segon país del món pel 
que fa al percentatge d’internautes que 
participen en xarxes socials. No obstant 
això, el servei d’estratègies Professi-
onals (seP) de la uic ha detectat que 
l’alumnat domina les xarxes socials amb 
una finalitat d’oci i entreteniment, però 
en canvi té un desconeixement de la uti-
litat d’aquestes xarxes com a recurs en 
la recerca de feina o en el disseny d’una 
carrera professional.

des del servei es vol informar i formar 
l’alumnat sobre la importància de ser 
present a la xarxa. se’ls aconsella que, 
primer de tot, defineixin el propi objec-
tiu, que és aconsellable que no sigui a 
curt termini i, com tot, també és neces-

sària una estratègia per dur-lo a terme. 
un cop es té l’estratègia hem de posar 
fil a l’agulla. Què hi ha de nosaltres a les 
xarxes? Quina reputació digital tinc? 
Perquè cadascun de nosaltres n’exer-
ceixi el control, la millor solució és que 
ens creem la nostra pròpia identitat 
digital i fem un seguiment d’allò que es 
diu i es publica sobre nosaltres. No s’ha 
de deixar en mans dels altres la nostra 
reputació digital: si no podem fer-ne un 
seguiment, podeu posposar l’entrada a 
les xarxes més endavant.

des de la uic havíem de donar un pas 
2.0, i el seP, entre d’altres, n’ha agafat 
el relleu. el primer pas va ser crear un 
espai interactiu per a alumnes i antics 

alumnes i així 
va néixer el 
blog Working 
Together (www.
workinguicto-
gether.com). i 
a continuació, 
la sessió “Les 
xarxes socials, 
una eina im-
prescindible per 
al desenvolupa-
ment professio-
nal”, a càrrec de 
Maria Marín, 
responsable de 
comunicació 
de Xing; Pedro 
Rojas, modera-
dor del blog se-
nior Manager, i 
Tamara Váz-
quez, blocaire 
d’“expansión 
y empleo” del 
diari econòmic 
expansión. 
aquests tres 
ponents ens 

van dibuixar el panorama actual de les 
xarxes socials i la necessitat de fer-ne 
un bon ús per a la recerca de feina. us 
animo a tots a seguir-nos en el blog. 

XARXES PROFESSIONALS

Estar en el 2.0

dolors chacón, professora 
d’infermeria, ha rebut el premi flors 
sirera a la cooperació sanitària inter-
nacional que atorga el col·legi oficial 
d’infermeria de Barcelona (coiB). 
chacón, professora conferenciant de 
salut maternoinfantil de la uic i pre-
sidenta de dones d’avui el Masnou, 
ha estat guardonada pel treball que 
des de fa vuit anys du a terme a ruan-
da. el projecte, titulat “una aposta 
per millorar les condicions de la salut 
maternoinfantil en els països de renta 
baixa. La casa de l’esperança”, es du 
a terme a l’hospital de ruli (ruanda) 

a través de l’oNg Matres Mundi, on 
la professora col·labora des de fa 14 
anys. aquest projecte dóna cobertura 
a nou centres de salut i a l’hospital, i 
arriba a una població d’uns 200.000 
habitants. amb aquesta acció, es vol 
prevenir i millorar la morbimortalitat 
maternoinfantil. 

És la segona vegada que la uic 
rep un reconeixement del coiB ja 
que, aquest premi, en la categoria 
d’iniciativa docent,  ja el va guanyar la 
uic l’any 2006 gràcies al Màster uni-
versitari en ciències de la infermeria.

RECONEIXEMENTS 

Premiada pel COIB 

un grup d’estudiants de 2n de co-
municació audiovisual va guanyar 
el premi del Young Values Short 
Film Festival amb el curtmetratge 
Lo pequeño es Bello. el curt ha es-
tat premiat per la categoria Miquel 
Porter i Moix d’escoles i universi-
tats catalanes. en aquesta cate-
goria han competit set grups més, 
i s’han presentat un total de 110 
curtmetratges realitzats per joves 
que es proposen desenvolupar la 
seva activitat en el món del cinema. 

Premiats per un 
curtmetratge

Edith Castellarnau
Responsable del SEP

esPaNYa És 
eL segoN 
País deL 
MÓN eN 
geNt Que 
ParticiPa 
eN XarXes 
sociaLs 

CAMPIONATS INTERNS

Torneig Rector de Futbol Sala                                
Guanyadors: Maccabi de Levantar (Fisioteràpia)
Guanyadores: Chicas UIC (Magisteri)

Cham-
pions 
UIC
Guan-
yadors: 
Càno-
vas 
United
Guanya-
dores: 
Chicas 
UIC 
(Magisteri)

Torneig Rector de Pàdel                            
Guanyadors: Guillem Farguell/Javier Feliu (ADE)
Guanyadores: Núria Rovira/Miriam Duran (Personal UIC)
Personal de la UIC
Finalistes: Patricia Pujol /Imma Puga
(PAS)

CAMPIONATS EXTERNS

Per primera vegada...
El grup de teatre format per alumnes 
del Campus Sant Cugat va presentar 
l’obra Working, amb monòlegs de 
temes molt variats i divertits.

CONCURSOS

D’esquerra a dreta: Marta Carballo, Tamara Vázquez, María Marín i Pedro 
Rojas
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des de fa diverses dècades, la cultura 
ha esdevingut un factor cada cop més 
present en l’àmbit polític, econòmic 
i social a escala mundial. Només a 
l’estat espanyol, la cultura, en totes les 
seves dimensions, aporta a la riquesa el 
3% del PiB i el 7,9% de llocs de treball. 
els debats culturals ocupen pàgines de 
diaris i generen opinions de vegades 
fortament confrontades. així, doncs, 
la gestió de la cultura ha esdevingut 
fonamental per comprendre, promoure 
i analitzar les manifestacions culturals 
des d’un punt de vista institucional i 
empresarial, però també n’ha fet neces-
sari un enfocament teòric. en aquest 
darrer camp destaquen els estudis 
en gestió cultural que la uic impulsa 
des de fa nou anys. sota la denomi-
nació d’estudis de Postgrau en gestió 
cultural, s’ofereixen cursos de forma-
ció contínua, un postgrau i el Màster 
universitari en gestió cultural. això 
ha fet possible el marc per a la creació 
d’un grup de recerca sota el nom de 
Mediació i recepció en cultura, que es 
vol posicionar com a referent.   
el grup vol analitzar la cultura com 
quelcom viu i els processos en què 
intervenen dinàmiques de media-
ció. És un projecte interdisciplinari 
que dóna a una àrea de coneixement 
emergent –els estudis culturals i de 
gestió cultural– enfocaments teòrics 
i acadèmics. a més, pretén obrir un 
diàleg entre societat i cultura i aportar 
coneixements des de la universitat a la 
realitat social. 

conèixer millor les mediacions 
culturals fa possible comprendre els 
elements que hi intervenen: les políti-

ques culturals, 
els gestors, els 
productors de 
cultura i els 
receptors (com 
ara el públic) 
i els espais. hi 
ha una sèrie de 
processos en 
què interve-
nen els factors 
de producció 
–mediació– i 
recepció. Per 
exemple, en el 
teatre o la músi-

ca, el públic es converteix en mediador 
entre l’activitat cultural realitzada i la 
societat i al mateix temps és un vehicle 
de transmissió cultural. en segon lloc, 
les polítiques culturals formen part de 
programes polítics més amplis i sem-

blen 
indispen-
sables ac-
tualment 
per com-
prendre 
deter-
minades 
actua-
cions al 

voltant 
de la 

cultura i de 
les cultures. 

una tercera 
línia se centra 

en el diàleg i la 
mediació de conflictes 

sobre una base cultural. 
És una realitat que cada cop 

suscita més debat social i que demana 
una reflexió. No es deixa de banda 
tampoc l’anàlisi dels elements propis 
de la gestió de la cultura, i des del 
grup s’aborda la realitat de la gestió 
d’institucions o qualsevol altre projecte 
cultural perquè, de fet, aquesta gestió 
és també un acte de mediació. una de 
les vies d’accés a aquest coneixement 
és el diàleg permanent i necessari 
mitjançant la connexió entre experts de 
diferents camps d’actuació.

el grup està dirigit pel dr. Enrique 
Banús, director del Màster en gestió 
cultural, i integra investigadors de 
diversos centres i institucions nacionals 
i internacionals, entre els quals hi ha 
un becari predoctoral. hi participen in-
vestigadors d’arreu d’europa i disposa 
d’una sèrie de col·laboradors externs 
d’institucions i equipaments culturals. 

Recerca

GRUPS DE RECERCA

La cuLtura 
a esPaNYa 
aPorta eL 
3% deL PiB 
i eL 7,9% de 
LLocs de 
treBaLL

¿deMeNcia o 
aLZheiMer?

No existen límites precisos entre 
demencia vascular y enfermedad 
de alzheimer en pacientes de edad 
avanzada, y es necesario definir 
criterios precisos de diagnóstico así 
como establecer líneas preventivas 
en edades medias de la vida. 
este hecho implica el cambio de 
estilo de vida en cuanto a la dieta  
(hipercolesterolemia y diabetes 
mellitus), tabaco y sedentarismo. 
Ésta fue una de las conclusiones 
del simposio sobre la patología 
de la microcirculación cerebral 
celebrado el pasado 25 de mayo en la 
facultad de Medicina y ciencias de 
la salud, en el marco del  grupo de 
investigación en Neuropatología de 
la World federation of Neurology.
Participaron los científicos más 

relevantes de 
la neurología 
mundial 
dedicados a las 
enfermedades 
que 
desencadenan 
deterioro de 
las funciones 
cognitivas. 
también se 
contó con la 
participación 
de otros 

científicos españoles, de ee.uu, 
grecia, israel y suecia. el simposio 
fue realizado en homenaje al 
Profesor J. Cervós-Navarro, 
primer rector de la uic (1996-
2002), y neuropatólogo de gran 
prestigio internacional que 
introdujo el término patología de 
la microcirculación cerebral. como 
discípulo del profesor cervós, y 
con el ánimo de seguir su línea de 
investigación, aunque en este caso 
asociada a la clínica, considerábamos 
interesante rendirle homenaje justo el 
año en que celebra su 80 aniversario.

Félix Cruz-Sánchez
Catedrático de Neurología de la UIC

Alexandra Guzmán
Professora del Departament 
d’Humanitats i coordinadora dels 
Estudis de Postgrau en Gestió Cultural

fue uN 
seNtido 
hoMeNaje 
aL dr. 
cerVÓs, 
Que 
cuMPLía 80 
años

cuLtura
reaLitat i deBat
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DELS NOSTRES 
PROFESSORS

Óscar Carracedo, Carmen 
Mendoza i Pere Vall 
Del buit a la diversitat
Publicacions de l’ESARQ. Col·lecció LAU

el llibre és un compendi de reflexions i experiències 
fet en el marc del curs urbanisme 2 i dels àmbits 
de la recerca del laboratori. És el primer llibre 
metodològic de la col·lecció “Lau”, que ha llançat 
el Laboratori de l’àrea d’urbanisme de l’escola 
tècnica superior d’arquitectura (esarQ) de la 
uic. aquesta col·lecció pretén ser un manual 
i un instrument per a estudiants i professors i 
una plataforma per a la producció i difusió de la 
recerca, el coneixement i la reflexió amb propòsits 
acadèmics, culturals i professionals.

José R. Agustina
El delito en la empresa. Prevención de la 
criminalidad intraempresarial y deberes de 
control del empresario”
Atelier

en la presente monografía se analiza desde dis-
tintos puntos de vista la forma en que surge y se 
desarrolla el delito en el interior de la empresa. 
se aborda detenidamente su fenomenología, la 
relación entre perfiles laborales y perfiles crimi-
nológicos, las estrategias para prever, evaluar 
y reaccionar ante riesgos derivados de la mera 
amenaza, sospecha o certeza de estar fraguándose 
un comportamiento delictivo que podría llegar a 
evitarse o que debería impedirse.

Lluís Puig
El fisioterapeuta a casa. Consells pràctics per 
moure’ns millor
Viena Edicions

el professor de fisioteràpia de la uic presenta un 
llibre amb consells pràctics per corregir els mals hàbits 
posturals. el llibre explica com evitar males postures 
i moviments repetitius i com corregir-los o modificar-
los. es tracta, doncs, d’un llibre molt pràctic en què 
s’analitzen situacions de la vida quotidiana i que 
convida el lector a millorar els mals hàbits. actual-
ment, Lluís Puig té una secció pròpia de fisioteràpia 
al programa Els matins de tV3, presentat per josep 
cuní, i combina la docència amb la pràctica mèdica 
com a fisioterapeuta a l’hospital de l’esperit sant.

INFORMES

sobre la f1 y el fútbol

Escolab
La UIC va oferir el 14 d’abril una pràctica de 
laboratori titulada “Què s’investiga en un laboratori de 
microbiologia?” a un grup d’alumnes de l’IFPS Roger 
de Llúria, de segon de batxillerat. La UIC es va voler 
afegir amb aquesta pràctica a l’EscoLab, iniciativa que 
pretén acostar la ciència quotidiana a l’alumnat de 
secundària, batxillerat i cicles formatius.

www.escolab.cat

el grupo de investigación en economía, 
deportes e intangibles (esi) hizo público 
en marzo el “informe del Valor Mediático 
de la fórmula 1, temporada 2009”. Los 
autores, Pedro garcía del Barrio (universi-
tat internacional de catalunya) y francesc 
Pujol (universidad de Navarra), contaron 
en esta ocasión con la colaboración de 
toni López, alumno de la facultad de 
ciencias económicas y sociales. el infor-
me destaca a Button, Massa y Barrichello 

como los pilotos 
más mediáticos, 
apareciendo 
alonso en la 
cuarta posición 
del ránking 
individual. 
recientemente, 
además, se acaba 
de presentar el 
último informe de 
valor mediático 
del fútbol, corres-
pondiente tam-

bién a la temporada 2009-10. el informe 
reafirma el liderato de Messi y del Barça, y 
apunta a Mourinho como entrenador más 
mediático, desbancando a ferguson. La 
metodología esi mide el valor mediático, 
que es un intangible con implicaciones 
directas en ámbitos de negocio donde el 
valor de marca es el principal activo gene-
rador de ingresos, como sucede en el caso 
de la fórmula 1 y del fútbol. 

un programa 
de doctorat en 
fisioteràpia

el doctorat en fisioteràpia té com 
a finalitat formar investigadors i 
especialistes en fisioteràpia, capaços 
de generar estudis que contribueixin 
a la fonamentació científica de la 
disciplina. Per tal d’aconseguir aquests 
objectius, des del departament de 
fisioteràpia de la uic es proposa un 
període de formació de recerca consti-
tuït, en aquests moments, pel Màster 
en fisioteràpia i evidència científica, 
i un període de recerca organitzat, en 
què els fisioterapeutes han d’elaborar 
i presentar les tesis doctorals. atenent 
aquesta especificitat s’ha dissenyat un 
títol adaptat a la recerca d’aquests pro-
fessionals, el doctorat en fisioteràpia, 
que està en procés de verificació.

Los
iNforMes 
destacaN eL 
LideraZgo 
de Messi 
eN eL 
fútBoL  Y 
ButtoN eN 
La f1

Redacción

19 de abril Deborah Violant 
defendió la tesis doctoral “relacio-
nes clínicas, histológicas y microbi-
ológicas entre la aterosclerosis y la 
periodontitis crónica”. 

21 de mayo Guillermo Martí-
nez defendió la tesis “Los factores 
generadores de confianza en la 
acción directiva”.

8 de junio Sílvia Albareda ha 
defendió la tesis “Mujer, ecología y 
sostenibilidad. elementos de con-
vergencia entre el ecofeminismo 
de Vandana shiva y las enseñanzas 
sociales de la iglesia”.

23 de abril Giovanna Carne-
valli es doctora en “scienza dei 
trasporti de la Logistica”

Nuevos doctores 
en la uic

Redacció
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El espíritu chileno

eran las 3.34 h de la madrugada del 
27 de febrero de 2010. un seísmo de 
8,8 grados en las escala richter azo-
taba fuertemente hasta seis regiones 
del país. al terremoto le seguía un 
tsunami (con olas de hasta 20 metros) 
que arrasaba las poblaciones costeras. 
Y más de 80 réplicas que provocaron 
confusión, temor y caos.

No obstante, chile ha sabido sacar fuer-
za de debilidad y a mí esta tragedia me 
ha servido para hacer una interesante 
radiografía de chile: su pueblo ha sa-
bido levantarse y reconstruir el país; es 
el ‘espíritu chileno’: hombres y mujeres 
que lo habían perdido todo y que daban 
gracias por seguir vivos y proclamando 
su intención de trabajar, ahora más 
aún si cabe, por sacar adelante el país. 
¡realmente admirable! 

así, por ejemplo, un programa que año 
tras año se emite en televisión para 
recoger dinero para los más necesitados, 
esta vez, bajo el lema ‘chile ayuda a chile’, 

con una meta de 15 mil millones de pesos, 
¡recolectó 45 mil millones de pesos! 

chile es así. 
Poco a poco 
vuelve la norma-
lidad. La vuelta 
al colegio, que 
marca el inicio 
del curso esco-
lar, se retrasó. 

chile tembló el 
pasado 27 de 
febrero pero el 
espíritu del pue-
blo chileno no se 
derrumbó. Las 
tareas de recons-

trucción son grandes y hay que trabajar 
intensamente. Y los chilenos han demos-
trado, una vez más, su capacidad para 
sobreponerse ante la adversidad.

* Blanca está colaborando con proyec-
tos de ayuda que reflejan los daños 
ocasionados por el terremoto con el 
objetivo de recaudar fondos para la 
reconstrucción.

Alumni

Poco a 
Poco, chiLe 
VueLVe aL 
día a día Y 
ha saBido 
sacar 
fuerZa de 
deBiLidad

Norberto Manzanares 
(Odontología 01) Director gerente 
de Clirendent. Profesor en la UB.

A

¿Qué es lo más divertido de tu tra-
bajo?  Ver la cara de satisfacción de los 
pacientes que acuden con dolor cuando 
les soluciono el problema.

¿Qué piensas al levantarte los lu-
nes? esta semana tiene que ser todavía 
mejor que la anterior.

¿Sigues soñando?, ¿en qué?  
sí. en muchas y diversas cosas que espe-
ro que con el tiempo podré ir realizando, 
especialmente viajar y conocer el mundo 
más a fondo.

¿A quién le darías un premio?, 
¿por qué? a la entrañable persona de 
Vicente ferrer, que no necesita presen-
tación.

¿Qué asignatura volverías a repe-
tir?, ¿por qué? Medicina forense. La 
estudié en Medicina, y años más tarde 
en odontología, y es muy interesante.

El mejor consejo que te han dado 
ha sido... transmite felicidad y cariño 
incluso en tus días más bajos.

¿Qué ley cambiarías? el concepto 
por el que cometer un acto bajo los 
efectos de la droga o el alcohol es un 
“atenuante” en la sentencia.

¿Qué música escuchas cuando 
vas en coche? ¡Me sigue encantando 
aBBa!

 

QÜESTIONARI 
ALUMNI

Redacción

Gemma Feliu 
(ADE 92) Directora general de la 
Consultora ¡SPOSSIBLE!

¿Qué es lo más divertido de tu tra-
bajo? conocer gente nueva y hacer 
amistades en todo el mundo.

Tus aspiraciones. aspiro a ser la 
persona que puedo llegar a ser.

¿A quién le darías un premio?, 
¿por qué? a la uic (y esta respuesta 
no es para que publiquéis mi cues-
tionario...) por la extraordinaria 
evolución de estos años.

¿Qué asignatura volverías a re-
petir?, ¿por qué? debería repetir 
derecho fiscal. es la única asignatu-
ra en la que no disfruté estudiando ni 
valoré el aprendizaje de la liquidación 
de impuestos, las reducciones a la 
base imponible, los regímenes espe-
ciales, las deducciones a la cuota...

El mejor consejo que te han dado 
ha sido…  1987 “oye, gemma, si te 
gustan tanto las matemáticas, ¿por 
qué no pruebas económicas?”

¿Qué ley cambiarías? La ley del 
aborto.

¿Qué música escuchas cuando vas 
en coche? La que suena en rac105.

¿Qué te preocupa? ¿cómo se lleva-
rá a cabo la regeneración profesional 
y ética de nuestro país?, ¿cómo volve-
remos a la cultura del esfuerzo?

Vols participar-hi? Envia’ns un correu electrònic a newsuic@uic.es

el 27 de febrero pasado, chile se tiñó de negro. un 
terremoto de casi 9 grados en la escala de richter hacía 
temblar hasta seis regiones del país. Blanca Buxeres 
(Periodismo’04) vive desde el pasado enero en chile y 
nos cuenta su experiencia vivida

Blanca Buxeres
Periodismo ‘04
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SÓN 
NOTÍCIA

BREUS

Al centre de la foto, el guanyador, Joan Vidal

Primera Jornada familiar 
Alumni en el Golf Serres 
de Pals

antics alumnes, familiars i personal de 
la uic van participar en la primera jor-
nada familiar que va organitzar alum-
ni el passat 6 de juny. el guanyador 
del torneig de golf va ser Joan 
Vidal, antic alumne d’ade i actual 
gerent de la facultat d’odontologia 
que, a més d’un trofeu, es va emportar 
una nit d’hotel per gentilesa de Box 
ideas. entre tots els participants es 
van sortejar regals dels patrocinadors 
(adquiera,  hotel La costa i golf ser-
res de Pals). Mabel Díez-Caballero, 
responsable d’alumni,  va animar a 
repetir anualment la jornada i va agra-
ir la col·laboració dels antics alumnes i 
patrocinadors de la jornada Luís Pa-
rera representant de l’hotel La costa, 
i Víctor Chimeno, representant del 
patrocinador ad in the hole.

La Sábana Santa, a la luz 
de la ciencia

el presidente del centro español de 
sindonología, Jorge-Manuel Rodrí-
guez Almenar, impartió el 7 de abril 
una conferencia sobre el santo suda-
rio. rodríguez es uno de los máximos 
conocedores mundiales de la sábana 
santa de turín y del santo sudario de 
oviedo. a la sesión asistieron unas 230 
personas. como experto en esta reli-

quia, el profesor analizó las cuestiones 
históricas, científicas y literarias que 
rodean a la sábana santa. también 
distinguió las teorías sobre la sábana 
santa que carecen de fundamento de 
las verdaderas aproximaciones a la 
autenticidad del lienzo y a la identidad 
del hombre de la síndone, a través de 
la comparación de las marcas de la 
sábana con la Pasión de cristo.

         

25 años después

el viernes 11 de junio, con motivo 
de los 25 años de graduación de la 
promoción de iNede 1984-1985, 
de económicas y derecho, alumni 
organizó un encuentro de antiguos 
alumnos y profesores al que asistieron 
una treintena de personas. La dra. 
Belén Zárate, Vicerrectora de 
comunidad universitaria, dirigió 
unas palabras al inicio del encuentro 
exponiendo la situación actual de la 
uic y la proyección de futuro. Por su 
parte Javier Amat, presidente de 
alumni, animó a los asistentes a seguir 
apoyando la asociación de antiguos 
alumnos y amigos de la universidad. 
tras una visita por las instalaciones 
de la uic, compartieron una cena que 
transcurrió en un ambiente de gran 
cordialidad entre viejas anécdotas y 
planes de futuro. 

PERFILS

gent valenta en 
temps de crisi
Parlar d’emprenedors sembla fàcil, però 
posar-ho en pràctica no ho és tant... i 
si a aquest repte hi afegim el temps de 
crisi en què vivim i que el protagonista 
és una persona jove, aleshores és lloable. 
aquest és el cas de Matias Welling 
(ade internacional’10), que acaba 
de posar en marxa, amb un equip de 
gent jove com ell, un negoci anomenat 
cocosuits, una comunitat a internet de 
temàtica de viatges i hostaleria, en què es 
poden trobar una selecció de les millors 
i més destacades suites d’hotels de luxe, 
a més d’ofertes i beneficis exclusius per 
als membres. Matias Welling, és el 
director comercial i actualment coordina 
diverses campanyes per fer difusió del 
nou portal.

arquitectura més 
humana

Álex Díaz, antic alumne d’arquitec-
tura de la uic, i Esther Gallardo 
van rebre un accèssit del Premi Pritz-
ker d’arquitectura pel projecte “caja 
de Milagros”, per a la creació d’un nou 
centre tecnològic Lucia (Lanzadera 
universitaria de centros de investiga-
ción aplicada) a Valladolid. el Premi 
Pritzker és un reconeixement que 
atorga anualment la fundació nord-
americana hyatt a un professional 
de l’arquitectura que hagi mostrat 
a través de projectes i obres el seu 
talent i hagi contribuït amb aquests a 
l’enriquiment de la humanitat. es van 
presentar al concurs més de 100 can-
didatures i l’accèssit va ser atorgat pel 
prestigiós arquitecte Rafael Moneo, 
com a secretari del jurat del concurs. 
actualment Álex Díaz duu a terme 
projectes d’investigació al centre tec-
nològic per a la indústria aeronàutica 
i de l’espai (ctae) a Viladecans, lloc 
guanyat també en concurs. es tracta 
d’un centre tecnològic per a la indús-
tria aeroespacial, conegut com “el 
donut”, i és el centre per excel•lència 
per a la investigació aeronàutica i de 
l’espai a catalunya.

FORMACIÓ CONTÍNUA

Màster en Accessibilitat i 
Disseny per a Tothom
(On line)

dóna resposta 
a l’augment de 
demanda social 
de professionals 
per a les neces-
sitats especials 
de les persones 
grans, persones 
amb discapacitats 
i d’altres amb mo-

bilitat reduïda. 

Màster en Psicopatologia 
Legal, Forense i 
Criminològica

té per objec-
tiu formar 
professionals 
que exerceixen 
funcions en 
àrees relacio-
nades amb la 
salut mental, 
de manera 
particular, en 

l’inici de l’exercici professional.

Postgrau en Nutrició del 
Futur

respon a la 
preocupació de 
les autoritats 
sanitàries i de 
la població per 
aconseguir una 
alimentació sana 
i nutritiva. s’ha 
fet necessària 
l’existència de 

coneixements sobre els aliments, les 
seves característiques, l’aspecte, el 
valor nutritiu, etc.

Alumni 
Ara ja pots 
aconseguir la 
nova samarreta 
d’Alumni. 

aaa-uic@uic.es 
www.uic.es/alumni

www.uic.es/accesibilidad

www.uic.es/psicopatologia

www.uic.es/nutricion-futuro Digue’ns la teva a newsuic@uic.es
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M Món

Bèlgica 
Enrique Banús, degà de la facultat 
d’humanitats va participar el mes de 

maig a Brussel·les en el congrés global 
jean Monnet-ECSA World Conference 
2010, The European Union after the Tre-
aty of Lisbon, organitzat per la comissió 
europea a la seu del Parlament europeu. 
Va intervenir en la sessió d’obertura jun-
tament amb José Manuel Durão Bar-
roso, president de la comissió europea; 
Doris Pack, presidenta del comitè de 
cultura i educació del Parlament euro-
peu, i Androulla Vassiliou, membre de 
la comissió europea, responsable d’edu-
cació, cultura, Multilingüisme i joventut. 
en aquesta sessió es va fer lliurament del 
Premi jean Monnet 2010 al professor 
Tibor Palánkai, de la universitat cor-
vinus de Budapest. el professor Banús és 
membre del jurat del premi esmentat.

Xina
Matías del Campo i Sandra 
Manninger, professors del Màster 

universitari en arquitectura Biodigital, 
són els autors del pavelló d’àustria a 
l’exposició de Xangai 2010, que es va 
inaugurar l’1 de maig i es podrà visitar 
fins a l’1 d’octubre.

Guatemala
Albert Arbós i Núria Arís, degà de 
la facultat d’educació i coordinado-

ra del Màster en investigació Bàsica en 
ciències humanes, socials i jurídiques, 
respectivament, van participar en el pri-
mer seminari universitari internacional 
“La alternancia: una alternativa innova-
dora desde la educación hasta la univer-

sidad”, que va tenir lloc a la universitat 
san carlos de guatemala del 26 al 28 de 
maig.

Estats Units
Matthew Kwiatkowski, direc-
tor de relacions internacionals, va 

participar la  darrera setmana de maig en 
la 62a edició de l’annual conference & 
international education expo (Nafsa). 
Va presentar l’estand de la uic amb el 
lema “study in spain”. La Nafsa és un 
punt de trobada de les universitats de tot 
el món en què s’intercanvien idees i es 
debat sobre l’impacte internacional de 
l’educació. reuneix més de 15.000 dele-
gats de més d’un centenar de països. 

Xile
Narcís Aguiló, cap del servei de 
comunitat universitària, va participar 

en l’expo-estudiante/Becas chile, una 
fira destinada a estudiants xilens que es 
plantegen fer els estudis a l’estranger. La 
fira es va celebrar a la ciutat de santia-
go el 16 de maig, a antofagasta el 18 i a 
Valdivia el 20.Més de deu mil persones 
van assistir a la fira el primer dia, que va 
ser inaugurada pel ministre d’educació 
de Xile, Joaquín Lavín Infante.

Itàlia
Dolors Massot, directora del Post-
grau en comunicació de Moda i ten-

dències, va assistir a Milà el 8 de juny al 
foro de moda italiana y española. compa-
ración de dos realidades, amb la ponència 
“Nuove figure professionali nel pronto 
moda. Non solo stilisti: dal cool hunter 
allo street style - studi sulla sociologia del 

NeLsoN MaNdeLa, a 
LiViNg LegeNd

on 15 May 2004, south africa won 
the right to host the 2010 World 
cup. since then, many people have 
questioned the possible factors that 
influenced this outcome, and some 
have suggested that it may have 
had something to do with Nelson 
Mandela’s being president at the 
time.

exactly how much weight Man-
dela had in the fifa executive 
committee’s decision is difficult 
to know, although his undeniable 

influence as 
a leader must 
have played a 
part.  
although it 
is impossible 
to sum up 
the remarka-
ble personal 
qualities and 
extraordinary 
political trajec-
tory of the 
african leader, 
i will point out 
that he is so-

mewhat “unique to his continent”, 
seeing as he rose to power through 
popular vote in 1994, governed 
justly and for all, and left power 
peacefully when his term was up, in 
1999.

While these three political phases of 
Mandela’s may not seem, a priori, 
to be all that exceptional, the fact is 

that they are, as the legacy of this 
leader’s counterparts tend to be 
quite the opposite: just look at the 
reigns of Muammar al-Gaddafi, 
Teodoro Obiang Nguema, José 
Eduardo Dos Santos, Muha-
mmad Hosni Mubarak, not to 
mention that of Robert Mugabe, 
whose political background was not 
altogether unlike Mandela’s.

at the outset of his political career, 
Mugabe had more than one thing 
in common with Mandela: he too 
was a major anti-colonial acti-
vist who fought tirelessly against 
the apartheid system installed 
by Zimbabwe’s colonists, under 
the reign of dictator Ian Smith 
(1962-1980). and like Mandela, he 
was persecuted, incarcerated, and, 
after the fall of apartheid, elected 
as the first democratic president 
of his country. But that is where 
the differences end; it seems that 
being in power had very different 
effects on Mandela and Mugabe, 
eventually leading the latter to 
attempt to reconfigure the terms of 
his leadership so as to hold on to it 
indefinitely.

But to return to the 2010 fifa 
World cup, which kicked off on 11 
june in south africa. the interna-
tional community seems to be har-
bouring great hopes for the unifying 
effect the event may have on its 
nation’s citizens… and i’ve got high 
hopes, too. But the only real way to 
achieve this overall goal is simply 
to rectify the country’s vast econo-
mic disparity, which has steadily 
favoured the white racial minority 
as a consequence of 300 years of 
ruthless exploitation and subjuga-
tion of the native population.

it’s 
iMPossiBLe 
to suM 
uP the 
QuaLities 
aNd the 
trajectorY 
of 
MaNdeLa

Denberu Mekonnen Siyoum
Professor of African History 
at the UIC

ALL OVER
THE WORLD

Mèxic: Trobada de rectors
Mèxic va reunir més de 1000 universitats i els 
seus rectors, entre els que es trobava el  
Dr. Josep Argemí, rector de la UIC.

encuentroguadalajara2010.universia.net

Estats Units: la UIC a la 
NAFSA
La UIC va estar present en la 62a edició de 
l’Annual Conference & International Education 
Expo. 

www.nafsa.org
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costume e gli interscambi internazionali”. 
L’asociación creadores de Moda de españa, 
patrocinadora del fòrum, va participar en 
les ponències dels dissenyadors Modes-
to Lomba i Ágatha Ruiz de la Prada, 
president i tresorera de l’associació, respec-
tivament.

Mèxic (DF)
Raúl Sánchez , director de l’institut 
d’estudis superior de la família va par-

ticipar el mes de maig a Mèxic en el segon 
congrés internacional Polítiques Públiques 
per a una cultura familiar al segle XXi, 
“Viure en família per viure millor”. en el 
congrés, organitzat pel sistema Nacio-
nal dif del govern federal de Mèxic, va 
impartir dues conferències, sobre relacions 
familiars i sobre economia i família. apro-
fitant l’estada a Mèxic, també va impartir a 
toluca un curs a funcionaris públics sobre 
polítiques familiars.

Mèxic (Guadalajara) 
Josep Argemí, rector de la uic, va 
participar en la ii trobada internaci-

onal de rectors d’universia, celebrada a 
Mèxic. Més de mil universitats es van reunir 
a principis de juny a la ciutat mexicana de 
guadalajara per debatre sobre els reptes 
de l’educació superior del futur i les res-
postes que poden aportar les institucions 
educatives a les demandes de la societat. La 
trobada se celebrava sota el lema: “Per un 
espai iberoamericà del coneixement social-
ment responsable”. un fòrum d’intercanvi 
d’idees, creativitat i propostes, que han girat 
al voltant d’onze reptes que les universitats 
hauran d’afrontar i superar amb èxit en els 

propers anys per aconseguir unir la seva 
triple missió: formativa, investigadora i 
emprenedora.

Antártida
La uic ha apoyado los “iii Premios an-
tárticos de ciencia, tecnología y Medio 

ambiente” que convoca la empresa Área 
tÁctica con el patrocinio principal de la 
consejería de Medio ambiente del gobier-
no de cantabria.  el apoyo institucional de 
la uic en este acto responde al convenio 
firmado entre la universidad y Área táctica, 
a través del cual se establece la colaboración 
conjunta en el desarrollo de estos premios 
que se otorgan anualmente.

Holanda
set estudiants de l’assignatura Projec-
tes, de quart d’arquitectura, van fer un 

intercanvi durant l’última setmana de març 
amb estudiants de la universitat tecnològi-
ca de delft. La idea va sorgir de l’arquitecte 
Kees Kaan, que imparteix classes a totes 
dues universitats. Van ser seleccionats els 
millors alumnes de la classe: Jordi Flores, 
Francesc d’Assís Rovira, Jaume Albir, 
Salvador Rodríguez, Mar Ortal, Nicola 
Bianchetti i Mateu Argemí. a la univer-
sitat tecnològica de delft van fer una presen-
tació del seu projecte i a més van compartir 
experiències amb tot el professorat i alumnat 
d’allà. segons explica Mateu argemí, “vam 
poder veure com treballaven una sèrie d’arqui-
tectes holandesos molt reconeguts i que tenen 
una manera de treballar molt diferent de la de 
la uic”. Paral·lelament, un grup d’estudiants 
de tudelft han pogut compartir la mateixa 
experiència a la uic fent una breu estada a la 
nostra universitat.

ModaLes BritÁNicos

gran Bretaña es todavía la sociedad 
admirable que inspiró al gallego 
Julio Camba crónicas periodís-
ticas excelentes, recopiladas en su 
libro Londres (1916). Y a Josep Pla 
o a Augusto Assia, tres grandes 
periodistas del siglo XX cuya lectu-
ra recomendaría a todo estudiante 

porque son tan 
buenos como 
Kapuscinski 
aunque parez-
can antiguallas. 
además, a los 
tres les sucede 
lo que a gran 
Bretaña: nunca 
parece pasada 
de moda.

el primer go-
bierno británico 
de coalición 
desde 1945, lide-
rado por David 

Cameron, se gestó en cinco días 
intensos y viene trabajando como 
si conservadores y liberales –tan 
alejados– fuesen socios naturales. 
se ha impuesto el sentido del estado 
aunque yo creo que es más bien la 
tendencia natural de los británicos a 
estar a la altura del elevado concep-
to de patria que tienen. ¿agotará el 
mandato esta singularidad política? 
La tradición sugiere que no. sólo 
hubo un caso similar, en 1974, tam-
bién en plena crisis económica. el 

conservador Harold Wilson lideró 
un gobierno de minoría, con apoyos 
aislados de los liberales y ocho meses 
después fueron convocadas nuevas 
elecciones. La espiral propició, ya 
en 1983, un gobierno “fuerte” o sea 
Margaret Thatcher, sin cuya cabe-
zonería los británicos tendrían hoy el 
euro.

Lo grande de gran Bretaña es que 
saca lo mejor de sí misma en los 
momentos críticos. Y estos lo son. 
tiempos de ajustes sociales, incerti-
dumbres sobre las vías políticas del 
mañana, dudas sobre los grandes 
principios económicos. Miedo, en 
definitiva. david cameron ofrece 
aún muchas incógnitas, casi tantas 
como la estabilidad de su gabinete 
bicolor en un país cómodo con las 
mayorías. tiene que adoptar deci-
siones severas como la reducción del 
déficit (153.000 millones de libras) o 
la retirada ordenada de las tropas en 
afganistán y hacerlo de acuerdo con 
el liberal Nick Clegg. La política, 
como la economía, exigen fe, creer en 
lo intangible. Y a cameron le ampara 
esa tradición británica o la capacidad 
a no sucumbir que tanto admiraba 
al trío de grandes del periodismo 
español. es una lástima que los bri-
tánicos hayan dedicado más tiempo 
a debilitar la unión europea que a 
construirla.   

¿agotarÁ, 
caMeroN, 
eL 
MaNdato? 
La 
tradiciÓN 
sugiere 
Que No

Joaquín Luna
Profesor del Departamento de Ciencias 
de la Comunicación. Jefe de la sección 
Internacional de La Vanguardia

Xangai: Pavelló d’Àustria
El pavelló d’Àustria a l’Expo de Xangai és de 
dos arquitectes professors de la UIC 

www.flickr.com/spanpix

Antàrtida: 20 dies de 
recerca
Era el premi atorgat a joves científics del camp 
de la tecnologia i medi ambient.

www.premiosantarticos.com/IIIedipatro.html

Holanda: una setmana a  
la TUDelf
Set alumnes d’arquitectura de la UIC  
van passar una setmana a la Universitat 
Tecnològica de Delf d’intercanvi.

www.tallermetropolisesarq.wordpress.com
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PER 
LLEGIR RECOMANEN...

B

el títol ja ho diu tot. 
els autors responen 
a la pregunta del mo-

ment: el llibre ha superat la prova 
del temps: és difícilment millorable, 
tot i que pugui canviar l’experiència 
lectora.

Sergi Doria
Professor del Departa-
ment de Ciències de la 
Comunicació. Crític literari

Bàsic!

L’exposició, del 28 de maig al 5 de se-
tembre, reflecteix la influència entre 
ambdós artistes a partir d’una lectura 
comparada tant iconogràfica com 
bibliogràfica.

aquesta mostra permet, per primera 
vegada, contemplar les fortes conne-
xions entre els dos personatges, que 
es van creuar en un moment en què 
les seves carreres estaven en transi-

ció: un jove Picasso que començava 
a despuntar i un rusiñol alesho-
res artista ja consagrat. És sabuda 
l’estima i l’admiració mútua dels dos 
artistes. Picasso va versionar algu-
nes obres de rusiñol, i aquest va ser 
un dels primers col•leccionistes de 
l’obra de Picasso i també dels pri-
mers a adonar-se de la vàlua del jove 
malagueny. 

 Museu Picasso. C/Montcada, 15-23   
 Barcelona. www.museupicasso.bcn.es

Partituras 
de ciNe

El concierto es la historia de andreï 
filipov, un prodigioso director de 
orquesta ruso del gran teatro Bolshoi de 
Moscú que, por negarse a expulsar a los 
judíos de su grupo, éste es desmantelado 
y él, rebajado y caído en olvido. treinta 

años después, 
es el barrendero 
del mismo 
teatro. un día, 
mientras limpia 
el despacho del 
director, un fax 
de París solicita 
la presencia de 
la orquesta del 
Bolshoi. filipov 
no está dispuesto 
a perder esta 
oportunidad: 
se quedará con 

el fax y volverá a montar la orquesta 
de antaño, tocando el concierto de 
Tchaikovsky que fue interrumpido 
hace treinta años por la KgB.

Podría ser un drama, pero no. es una 
comedia bien llevada por el director 
rumano Radu Mihaileanu. combi-
nando con buena mano humor –surre-
alista, sobre todo– y drama –a menudo, 
profundo e histórico–, hace una crítica 
al comunismo que subyugó su país 
durante muchos años (Mihaileanu huyó 
de rumania durante la dictadura de 
Ceaucescu). además, ha sabido dar 
cabida a la música, especialmente en el 
momento del concierto de tchaikovsky. 
Por eso, aunque no es perfecta –falla 
un poco en el guión y el espectador se 
puede perder–, es una película muy 
agradable y llena de optimismo. No me 
extrañaría que de hollywood –tan falto 
de ideas– quisiera hacer un remake.

Jaume Figa
Redactor en cap Newsuic

Pablo Picasso, Parella en un jardí, 1901 ©
 Successió Pablo Picasso, VEGAP, Madrid 2010

C
ar

te
ll 

an
un

ci
ad

or
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el 
llib

re 
Fulls de la vida, de Santiago Rusiñol, © Santiago Rusiñol, VEG

AP, Barcelona, 2010

PER 
ADMIRAR

www.bl.uk/onlinegallery/
virtualbooks/index.html

La British Library ofereix l’opció de 
llegir llibres de manera virtual a través 
del seu web. recentment ha incorpo-
rat a la seva col·lecció la versió original 
manuscrita d’Alice’s Adventures in 
Wonderland, de Lewis carroll. en 
aquesta edició original es poden admi-
rar els dibuixos de l’autor.

PER 
NAVEGAR

PER 
PASSEJAR

Un laberint de blat de moro

a 50 quilòmetres de Lleida es troba el 
primer laberint de blat de moro format 
per dos quilòmetres de passadissos, 
alguns sense sortida. L’activitat provo-
ca una sensació de desorientació que 
augmenta si es fa de nit i amb llanter-
nes. funciona de juliol fins a mitjans 
d’octubre                                    

Nadie acabará 
con los libros
Umberto Eco y Jean-
Claude Carrière
Lumen. 262 pàgs.

de sibèria a la Xina 
i de la Xina a Xan-
gai... stephanie narra 
l’apassionant vida de la 

seva àvia olga. imprescindible per als qui 
us agrada la novel·la històrica i costumis-
ta. Personalment, em van entusiasmar 
els capítols sobre la inexplorada sibèria 
no tan coneguda com la dels deportats.

Roser Freixa
Responsable de disseny 
gràfic 

La historia de 
Olga
Stephanie Williams 
Lumen. 589 pàgs.

aquest best-seller 
il·lustra que si bé 
tothom intueix que el 

comportament en l’empresa podria 
millorar, no sempre s’aconsegueix. 
construint l’autoconfiança per mitjà del 
caràcter, la integritat, etc. es pot.

Josep Argemi
Rector de la UIC

Los 7 hábitos 
de la gente...
Stephen R. Covey
Paidós, 496 pàgs.

uNa 
PeLícuLa 
Que 
MeZcLa 
MuY BieN 
huMor, 
historia Y 
Música
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sin duda alguna, juan Pablo ii ha 
ocupado un lugar entre sus contemporá-
neos y hoy ocupa un puesto justamente 
singular; no sólo en la historia, sino en 
la vida de muchas personas del mundo, 
también no católicos y no cristianos.

¿Cuándo lo veremos en los altares?
No lo sé. el proceso está yendo muy 
rápido y la verdad es que no me sorpren-
de. fueron muchos los mensajes que 
llegaban pidiendo ese “santo súbito” que 
vimos en la plaza de san Pedro: me re-
cordaba que durante siglos era el pueblo 
quien proclamaba la santidad de una 
persona, hasta que se creó el procedi-
miento que se sigue ahora. La esencia es 
la misma: no es que “se cree” un santo, 
sino que se proclama. una persona o es 
santa durante su vida o no lo será nunca. 

¿Cómo era su santidad?
era un hombre de un extraordinario 

buen humor, enamorado; un cristia-
no que miraba siempre más allá de sí 
mismo. Para él, dios era su gran pasión, 
y estando con él, se hacía muy evidente 
que no obedecía a un código de leyes, 
sino a una Persona, a alguien a quien 
confiar la propia existencia. Y estaba 
lleno de detalles de cariño… antes del fa-
llecimiento de mi padre, pude estar dos 
días con él. el día de su muerte, íbamos 
mi madre y yo de vuelta del hospital. al 
llegar a casa sonaba el teléfono y lo cogí: 
“come sta la mamma?”. era el Papa. 
¿cómo lo había hecho? ¿cómo se había 
enterado y conseguido el teléfono? No 
lo sé. Pero lo que sí sé es que de entre las 
miles de cosas que tenía en la cabeza… 
se acordó de mi madre. era un hombre 
muy cariñoso.

Una de cal y otra de arena… de un 
trabajo que debía ser duro…
sí. tenías que trabajar pensando en el 
mundo entero. siendo consciente de que 
cuando te levantabas, en oriente hacía 
rato que trabajaban y al acostarte, en oc-

cidente, aún seguían 
en pie. 

¿Por qué usted?
No lo sé, ni nunca se lo 
pregunté al santo Padre. de 
hecho, cuando me lo propuso, 
dudé aceptarlo. “santo Padre –le 
dije–, ¿usted quiere, de verdad, que 
se mejore la comunicación del universo 
de valores humanos y cristianos de los 
que hoy el Papa y la iglesia son portado-
res? –sí, exactamente. –Pues entonces, 
hay que cambiar bastantes cabezas… 
no las personas, sino los modos”. Me 
entendió perfectamente, y nos pusimos 
manos a la obra.

¿En tantos años, no se notaba 
cansado?
sí, muchas veces… en alguna ocasión 
planteé al Papa que había que ir pen-
sando en mi relevo, y él me respon-
día con el mismo tono de humor de 
siempre: “mmm…; interesante que el 
doctor Navarro me diga que hay que 
pensarlo…: recuérdemelo dentro de 
cinco años”.  Y así, ¡hasta tres veces! 
finalmente he vuelto a mi primer 
amor profesional… tenía las bate-
rías un poco flojas y ahora las estoy 
cargando: aunque no la había aban-
donado completamente, he vuelto a la 
medicina.

Hoy ya 
lo ve desde otra 
perspectiva… ¿cree que le duelen 
los ataques que recibe últimamen-
te el Papa actual?
Bueno, es que son más propiamente 
ataques a la iglesia, y a la posición de la 
fe: se trata de achacar al mundo de la fe 
unas miserias de unas cuantas personas 
que han ensuciado la iglesia con su pro-
pia vida, y ese es el hecho… y, además, 
inflado de un modo desproporcionado.

¿Repetiría?
¡hombre! tendrían que darse dos 
circunstancias que son imposibles: que 
fuera más joven y me lo volvieran a pro-
poner… ha sido un trabajo apasionante 
y extraordinario –profesional y perso-
nalmente– del que estoy muy agradeci-
do. Vivía la historia, cuando la historia 
estaba sucediéndose... si se dieran esas 
circunstancias…

The endT
Joaquín Navarro-Valls

“Le dije: ‘santo Padre, 
¿quiere cambiar la 

coMuNicaciÓN 
del Papa?’ 
        Me eNteNdiÓ 
perfectamente y nos pusimos manos  la obra…”

Médico y periodista. Portavoz de la Santa Sede durante 22 años

La voz de joaquín Navarro-Valls (74) recuerda el eco de aquélla de juan Pablo 
ii. al frente de su oficina de prensa durante veinte años, fue como la sombra del 
Papa polaco. Nunca quiso aparecer, pero siempre estaba ahí; en un silencioso 
señorío. en referencia a esos años, y a los casi dos que estuvo con Benedicto 
XVi, la uic le invistió doctor honoris causa el pasado 6 de mayo. en el acto, 
no habló de su trabajo, sino de la persona que acompañó durante esa época. 
del jefe, del padre, del amigo… del santo.

Texto: Jaume Figa

Foto: Jordi Figa
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